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§ 1 
Genomgång av närvaro  
Ordförande Ewa Larsson (MP) förklarade sammanträdet öppnat. 
Stadsdelsnämnden beslutade att hålla sammanträdet stängt för 
allmänheten på grund av den rådande situationen med coronaviruset 
och sjukdomen covid-19. Sammanträdets tema och öppna del 
webbsändes för allmänheten. Nämnden ajournerade sig mellan 
klockan 18:00-19:03 för kvällens tema, ett samordnat 
trygghetsskapande arbete och förvaltningens erfarenheter från 
sommaren. 
  
Närvaron redovisas på sidan 1. 
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§ 2 
Val av justerare och meddelande om tid för 
protokolljustering  

Beslut  
1. Vice ordförande Tina Kratz (V) utses att tillsammans med 
ordförande Ewa Larsson (MP) justera dagens protokoll. 
2. Protokollet ska justeras 29 september 2021. 
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§ 3 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden fastställer förslaget till dagordning med 
tillägget att § 29 behandlas efter § 15. 
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§ 4 
Meddelande om protokolljustering  
Anmäls att stadsdelsnämndens protokoll från den 2 september 2021 
justerades den 8 september 2021. 
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§ 5 
Information från stadsdelsförvaltningen  
Stadsdelsdirektör Maria Laxvik informerar om trygghetstorg i 
Kärrtorp som arrangerades 22 september. 
  
Avdelningschef individ- och familjeomsorg Hanna Jakhammer 
informerar om ungdomsmottagningen vid Gullmarsplan, hur 
kötiderna har påverkats av pandemin och statistik gällande de 
ungdomar som är folkbokförda i Skarpnäck som söker sig till 
ungdomsmottagningen. Det är många förstagångsbesökare vilket 
tyder på att fler upptäcker ungdomsmottagningen. 
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§ 6 
Nämndens frågor till förvaltningen  
Monica Lövström (S) ställer en fråga om aktiviteter under höstlovet. 
Maria Laxvik svarar att det inte finns något program än, men att 
programmet kommer att kommuniceras ut fort det är färdigt. 
  
Lukas Romson (S) ställer en fråga om ungdomarna från Skarpnäcks 
stadsdel söker sig till ungdomsmottagningen i samma utsträckning 
som andra ungdomar i staden, och hur deras behov är jämfört med 
dessa. Avdelningschef Hanna Jakhammer svarar att ungdomarna i 
Skarpnäck söker sig till ungdomsmottagningen i ungefär samma 
utsträckning som resten av staden. Oro, ångest och nedstämdhet är 
de vanligaste frågorna i Skarpnäck liksom resten av staden. 
  
Johan Brege (M) ställer en fråga om huruvida det går att se att 
benägenheten att söka sig till ungdomsmottagning har minskat 
sedan den i Kärrtorp stängde och ersattes av Gullmarsplan. Hanna 
Jakhammer svarar att det inte går att se någon sådan minskning att 
döma av statistiken. 
  
Ewa Larsson (MP) frågar hur förvaltningen arbetar för att möta 
utmaningen med oro och ångest hos unga. Hanna Jakhammer svarar 
att förvaltningen i sitt arbete behöver ställa frågor om vad oron och 
ångesten beror på, samt att mycket av det förvaltningen kan göra 
ryms inom ramen för det förebyggande och preventiva arbetet. 
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§ 7 
Tertialrapport 2 2021 för Skarpnäcks stadsdelsnämnd  
Omedelbar justering 
SKA 2021/348 
 

Beslut  
1. Att godkänna förvaltningens förslag till beslut med följande 
tillägg: 
  
-Hemställa att kommunstyrelsens avsätter medel för inrättande av 
ett nytt koloniträdgårdsområde inom Skarpnäcks stadsdelsområde 
  
-Hemställa till kommunfullmäktige att exploateringsnämnden ges i 
uppdrag att i samråd med Skarpnäcks stadsdelsnämnd, göra en 
fördjupad undersökning av en lämplig plats för ett nytt 
koloniträdgårdsområde samt inleda arbetet med inrättandet av ett 
sådant område. 
  
-Att Skarpnäcks stadsdelsförvaltning snarast upprättar ett idéburet 
offentligt partnerskap med lokal förening att gemensamt ansvara för 
bastu vid Flaten.  
  
I Stockholm vill många odla och köerna till 
koloniträdgårdsföreningarna växer. Kolonilotter och 
kolonistugeområden utgör dessutom ett mycket uppskattat inslag i 
stadsbilden. De bidrar till att göra staden både vackrare och mer 
trivsam att vistas i, ökar den biologiska mångfalden och ger ro och 
skänker trygghet då fler människor vistas utomhus och möts.    
  
Skarpnäcks stadsdelsnämnd gav den 14 maj 2020 
stadsdelsförvaltningen i uppdrag att verka för anläggandet av ett 
nytt koloniträdgårdsområde inom Skarpnäcks stadsdelsområde. 
Uppdraget formulerades som att förvaltningen skulle ha en dialog 
med Stockholms koloniodlarförening, ta fram förslag på en plats 
samt tillskriva ansvarig förvaltning. Förvaltningen redovisade 
uppdraget i ett ärende till nämnden den 22 oktober 2020, bland 
annat med ett förslag på en plats för ett nytt koloniträdgårdsområde 
och nämndens beslut expedierades till trafiknämnden och 
exploateringsnämnden för verkställande. 
  
Enligt ärende Dnr KS 2020/865 som behandlades i 
kommunfullmäktige den 16 juni 2021 är det exploateringsnämnden 
som ansvarar för anläggning av nya koloniträdgårdsområden i 
Stockholm. Skarpnäcks stadsdelsnämnd hemställer nu om att 
kommunstyrelsen avsätter medel för inrättandet av ett nytt 
koloniträdgårdsområde inom Skarpnäcks stadsdelsområde samt att 
exploateringsnämnden ges i uppdrag att, i samråd med Skarpnäcks 

Sida 9 (40)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2021 
 

2021-09-23 

stadsdelsnämnd, gör en fördjupad undersökning av en lämplig plats 
för ett nytt koloniträdgårdsområde samt inleder arbetet med 
inrättandet av ett sådant område. 
  
Stockholms stad har beslutat ge stöd till olika insatser vid vatten 
och Skarpnäcks stadsdelsnämnd har beviljats medel att genomföra 
en sedan länge lokalt önskad bastu vid Flatens naturreservat.   
  
Nämnden ser gärna att pågående samarbete med lokalt föreningsliv 
utmynnar i ett idéburet offentligt partnerskap (IOP) och att 
avgörande beslut i frågan fattas före detta års utgång. Vi ser det som 
en viktig del av pågående arbete att utveckla Flatenområdet till en 
plats att besöka under hela året. 
  
Skarpnäcks stadsdelsnämnd ansvarar både för del av Stockholms 
mest besökta naturreservat, Nackareservatet och i sin helhet för det 
största, Flaten. Nämndens lyckosamma utvecklingsarbete att 
tillgängliggöra reservaten för fler har pågått under flera år och de 
senaste året mer intensivt. Utgångspunkterna i arbetet är platsernas 
historiska och kulturella värden med stor hänsyn till natur, miljö 
och biologisk mångfald. Engagemanget från civilsamhället är stort 
och viktigt för nämnden att följa upp så att fler samlingspunkter 
skapas och öppnar upp för fler att mötas, det möjliggör både ökad 
trygghet och nära naturupplevelser, en win-win. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden bidrar till att kommunfullmäktiges tre 
inriktningsmål och målen för verksamheterna kan uppfyllas. 
Förvaltningen bedömer att alla kommunfullmäktiges mål för 
verksamhetsområdena och underliggande nämndmål kommer att 
uppnås helt under året. 
Den rådande pandemin har haft fortsatt stor påverkan på nämndens 
verksamheter hittills under 2021. Verksamheterna fortsätter att med 
hjälp av olika anpassningar och åtgärder möta behoven hos de vi är 
till för, vilket har lett till att utvecklings- och innovationskapaciteten 
inom förvaltningen har stärkts. Förvaltningen har fortsatt att betona 
vikten av flexibilitet och samarbete med närvarande ledarskap och 
aktivt medarbetarskap för att möta nya behov och ny kunskap. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP), Johan Brege m.fl. (M), Sabine 
Pettersson (L), Alfred Askeljung (C), Tina Kratz m.fl. (V) och 
Monica Lövström m.fl. (S) yrkar bifall till sitt gemensamma förslag 
till beslut. 
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Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är Miljöpartiets, Moderaternas, Liberalernas, 
Centerpartiets, Vänsterpartiets och 
Socialdemokraternas gemensamma förslag. Ordförande konstaterar 
att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
  

Särskilt uttalande 1 
Tina Kratz m.fl. (V) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 

  
Vi vill börja med att tacka förvaltningen för ett gott arbete 
under svåra tider och särskilda omständigheter. Vi ser nu 
äntligen vad vi alla hoppas är början på slutet av pandemin, 
men än är det inte över. Stockholmarna och stadens 
verksamheter börjar sakteliga återgå till normalläge även om 
allt inte är som vanligt. Stadsdelsnämndernas verksamheter 
har blivit kraftigt påverkade av pandemin under hela perioden 
och vi vet ännu inte vilka långsiktiga effekter pandemin 
kommer att föra med sig. Nämndens medarbetare har arbetat 
hårt under en lång period och det hälsofrämjande arbetet 
behöver få de resurser som krävs för att se till att alla har en 
bra arbetsmiljö. Medarbetarna inom vård och omsorg behöver 
få fler kollegor och cheferna en budget utan sparkrav. 
  
Med vår budget skulle välfärden stärkas och 
stadsdelsnämnderna skulle få långsiktigt stabila budgetramar i 
stället för korta satsningar på enskilda projekt. De som arbetar 
i välfärden ska aldrig behöva oroa sig för nedskärningar och 
orimliga effektiviseringskrav. De ska känna att de har 
förutsättningar för att göra sitt jobb på bästa sätt. Det krävs 
även långsiktiga kompetensutvecklingsmedel med fokus på 
fortbildningsbehovet i förskola, socialtjänst, LSS och 
äldreomsorg. 
  
Äldreomsorgens strukturella brister som under pandemin 
varit föremål för granskning belyses inte alls i tertialrapport 
2.  Vi finner det anmärkningsvärt att denna rapport undviker 
de brännheta problemområdena inom äldreomsorgen 
avseende hög andel timanställda, den oacceptabla 
arbetsmiljön och verksamheternas problem med otillräcklig 
kompetens som påverkar både kvalitén och de äldres 
trygghet. Målet gällande antal personal en hemtjänsttagare 
möter under en 14-dagarsperiod har inte uppnåtts, trots att 
äldreomsorgsforskningen visar att det är detta som äldre 
värderar högst när det kommer till kvalitet. Äldreomsorgen 
totalt visar ett stort överskott. Vänsterpartiet anser att dessa 
medel bör satsas på utbildning för hemtjänstpersonalen, 
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personalkontinuitet, rimliga scheman och 
arbetsmiljöfrämjande arbete.   
  
Vi kan även se att pandemin påverkat behovet av 
försörjningsstöd, ekonomiskt bistånd visar ett negativt utfall, 
något vi även lyfte inför budgetarbetet för 2021. 
Förvaltningens prognos för slutet av året är att det nu ska 
stabiliseras och även minskas något. Vår förhoppning är att 
denna prognos kommer hålla, men anser att det är viktigt att 
ta höjd för den uppgång av ekonomiskt bistånd som brukar 
komma vid slutet av året. Vi vill speciellt peka på det 
allvarliga i att andelen vuxna med långvarigt behov av 
ekonomiskt bistånd har ökat, eftersom ju längre en person är 
borta från arbetsmarknaden desto svårare är det att komma 
tillbaka igen. 
  
Under sommaren fick 404 ungdomar ferieanställning vilket 
var 43 % av de som sökt sommarjobb. Förvaltningen gjorde 
ett bra arbete trots de svårigheter som pandemin medförde. 
Med tanke på det stora antal ungdomar som önskar 
sommarjobb är vår förhoppning att förvaltningen ska ha 
resurser och möjlighet att öka andelen feriearbeten. Särskilt 
eftersom det medför stora positiva effekter för ungdomen 
men också för arbetsplatsen. 
  
Andelen nöjda föräldrar inom förskolan har minskat och 
målet uppfylls inte. En orsak kan vara pandemin, en annan 
orsak kan vara att antalet förskolebarn per anställd har ökat. 
Det är ett mål som inte nåtts på flera år och vi anser att mer 
resurser bör tillföras för att kunna öka antalet pedagoger på 
förskolorna. Detta för att de goda resultat som stadsdelens 
förskolor haft inte försämras och sjunker. 
  
Något som vi ser som mycket oroande är att antalet barn och 
unga som åter bli föremål för anmälan eller ny ansökan efter 
avslutad utredning har ökat utifrån målet på 20%. Vi anser att 
det är viktigt att insatser sätts in efter behov och att ärenden 
inte avslutas för snabbt. Den ökade satsning och det goda 
arbetet som skett på Relationsvåldsteamet är mycket bra och 
något vi hoppas blir långvarig. Vi vill även ge en eloge för 
den fina upprustning som gjorts i våra parker och som alla 
medborgare oavsett ålder har glädje av. 
  
Skjutningarna i staden har inte minskat och vi måste börja se 
det som den kris det är för stockholmarna. En kris som är så 
allvarlig att det bland annat uppstår allvarliga störningar i 
samhället och som kräver samordning mellan flera olika 
myndigheter och organ. För ett år sedan lämnade 
Vänsterpartiet in en skrivelse till kommunstyrelsen där vi 

Sida 12 (40)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2021 
 

2021-09-23 

menade att det är befogat att aktivera krisledningsnämnden 
för att hantera situationen. Sedan dess har krisen eskalerat 
ytterligare och staden behöver agera gemensamt och kraftfullt 
nu. 
  
Genom en aktivering kan krisledningsnämnden överta 
beslutsfattande från andra nämnder, omfördela budgetmedel 
och fatta de beslut som krävs för att underlätta 
stadsdelsnämndernas och polisens arbete. Den allvarliga 
situationen kräver att de drabbade stadsdelsnämnderna får 
mandat att forma en gemensam krisorganisation som gör det 
lättare att arbeta tillsammans. Nämnderna måste också 
tilldelas särskilda budgetmedel så att de kan arbeta 
samordnat, snabbt och målinriktat tillsammans med polisen 
oberoende av stadsdelsgränser, ordinarie organisation och 
ordinarie budgettilldelning. Nu krävs det att majoriteten visar 
att de menar allvar med att stoppa skjutningarna i Stockholm.  

  

Särskilt uttalande 2 
Monica Lövström m.fl (S) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
  

12,5 miljoner i överskott prognostiseras för verksamhetsåret. 
Delvis beroende av lägre beläggning i vissa delar av 
äldrevården men också på grund av de höjda statsbidrag som 
den rödgröna regeringen tillfört. Ett överskott som vi 
socialdemokrater anser bör användas för att satsa oss ur den 
kris som coronapandemin på många vis inneburit. Det finns 
ingen anledning att skicka tillbaka pengarna till Stadshuset 
och en eventuell framtida skattesänkning. 
Vi påpekade redan i våras att medlen skulle användas till en 
rad åtgärder - till exempel att öka personaltätheten inom 
förskolan och äldreomsorgen. 
                      
Under en längre period har vi kunnat notera att målet för antal 
personal en hemtjänsttagare med minst två besök om dagen 
möter under en 14-dagarsperiod överstigs. Det är fortsatt 
prioriterat att målsättningen nås för våra äldres service och 
känsla av säkerhet. Då vår stadsdel, likt hela staden, har 
många privata utförare i hemtjänsten äger inte förvaltningen 
frågan helt själv och de privata aktörerna måste även de bidra 
för att målsättningen ska nås. 
  
Det höga antalet personal som brukare möter i hemtjänsten 
tros vara en av de anledningar som bidragit till spridningen av 
corona bland äldre under pandemin. Även om vår stadsdel är 
en av de som klarat sig lindrigast i staden så är den höga 
personalomsättningen något som måste lösas. 
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Att den kommunala äldreomsorgen snabbt ställde om och 
utökade bemanningen för att möta det ökade behovet under 
pandemin är utmärkt. Lärdomarna från pandemin torde få till 
följd att villkoren för de anställda förbättras, 
grundbemanningen ökar och att det införs fasta 
bemanningsenheter för att äldreomsorgen ska vara trygg för 
de äldre och en attraktiv arbetsplats. De förstärkningar och 
förändringar som redan genomförts är något stadsdelen nu 
kan dra nytta av när nu antalet belagda platser ökar igen. 
  
Arbetet mot osäkra anställningar och okvalificerad personal 
måste öka och resurser avsättas så att personalen får 
möjlighet att komplettera saknad kompetens. Det krävs att 
politiken ger förvaltningen förutsättningar och resurser så att 
den kan bli en än mer attraktiv arbetsgivare samt leverera 
bästa möjliga äldreomsorg för samtliga äldre i Skarpnäcks 
stadsdel. 
  
Med ett så stort överskott bör förvaltningen främst arbeta med 
kvalitetshöjande åtgärder i verksamheterna. Personalen är den 
viktigaste tillgången inom såväl äldreomsorgen som 
förskolan, liksom inom övrig verksamhet,  och därför bör 
förvaltningen rikta åtgärder mot exempelvis personaldagar, 
kompetensutveckling, utrustning såsom datorer, läsplattor 
likväl som skobidrag, frukt och julbord. 
Dessutom är det hög tid att satsa på att utöka 
bemanningspooler inom äldreomsorgen och förskolan. 

  

Särskilt uttalande 3 
Carl Svensson (SD) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
  

Tertialrapport 2 har inkommit till stadsdelsnämnden som ger 
en överblick kring förvaltningens arbete i relation till 
kommunfullmäktiges inriktningsmål. 
  
Sverigedemokraterna ser positivt på att flertalet 
inriktningsmål ser ut att uppfyllas under verksamhetsåret, 
samt att många verksamheter håller hög kvalitet, detta till 
trots kan det konstateras att en rad för stockholmarna viktiga 
frågor försummats genom de inriktningsmål som satts upp av 
kommunfullmäktige, samt hur de följs upp. 
  
I en situation där den allmänna samhällsdebatten präglas av 
reportage om grov kriminalitet och en betydande andel av 
befolkning känner sig otrygga på kvällar och i offentliga 
miljöer anser vi att inriktningsmålen är otillräckliga, och att 
mer behövs göras. Trots att brottsbekämpning är en i stor 
utsträckning nationell fråga finns det otaliga 
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trygghetsfrämjande förslag som Sverigedemokraterna tidigare 
presenterat, som kan spela en avgörande roll. 
  
Utvecklingen av Stockholms infrastruktur har sedan länge 
prioriterat vissa samhällsgrupper framför andra och 
därigenom banat väg för en ordning där de som är beroende 
av bil bortprioriteras till förmån för andra grupper. Det är 
Sverigedemokraternas bestämda uppfattning att transportslag 
inte ska vara avgörande när det gäller rätten till god 
framkomlighet och möjlighet att få vardagen att gå ihop. 
Dieselförbud, vidare uppskjutning av östralänken och 
utbyggnad av cykelbanor på bekostnad av bilväg är bara ett 
fåtal exempel på hur möjligheterna till framkomlighet 
försämras i Stockholm. 
  
Inriktningsmålet att Stockholm byggs attraktivt är även det 
kontroversiellt. Tillbyggnaden av Liljevalchs och de starka 
protesterna, som i sig bara är toppen på ett isberg, pekar 
tydligt på diskrepansen mellan folkviljan och de styrande i 
frågan om hur Stockholm utvecklas. Även här har 
Sverigedemokraterna länge understrukit behovet av en mer 
folkförankrad inriktning där även medborgarnas uppfattning 
av skönhet tas i beaktande. 
  
Den presenterade tertialrapporten visar på hur förvaltningens 
arbete i många avseenden går i en positiv riktning, medan det 
i många avgörande fall går mot fel håll på grund av feltänkta 
inriktningsmål uppsatta av stadshusmajoriteten. 
Sverigedemokraterna kommer även fortsatt att arbeta för ett 
tryggare och mer demokratiskt Stockholm. 

 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/348-1 (Godkänd - R 1) Tertialrapport 2 2021 
Skarpnäcks stadsdelsnämnd. Tidigare version 

 SKA 2021/348-2 Slutrapport klimatinvesteringsmedel 
fossilfri trädgårdsskötsel 

 

Sida 15 (40)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2021 
 

2021-09-23 

§ 8 
Vidaredelegation av beslutanderätt i upphandling av 
hantverkstjänster  
Omedelbar justering 
SKA 2021/349 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden vidaredelegerar beslutanderätt avseende 
upphandling av hantverkstjänster till förvaltningschef vid Spånga-
Tensta stadsdelsförvaltning. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Spånga-Tensta stadsdelsförvaltning har bjudit in alla 
stadsdelsförvaltningar att delta i en gemensam upphandling av 
hantverkstjänster. För att förvaltningen ska kunna delta i den 
stadsgemensamma upphandlingen krävs en vidaredelegation av 
beslutanderätten till förvaltningschef vid Spånga-Tensta 
stadsdelsförvaltning. Eftersom köp av verksamhet inom området 
förväntas överstiga 2 miljoner kronor per år behöver beslut om 
vidaredelegation av beslutanderätten fattas av stadsdelsnämnden. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/349-2 (Godkänd - R 1) Vidaredelegation av 
beslutanderätt i upphandling av hantverkstjänster 

 SKA 2021/349-1 Inbjudan till upphandling av 
hantverkstjänster 
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2021-09-23 

§ 9 
Hundrastgård i Bagarmossen  
Svar på medborgarförslag och redovisning av uppdrag från 
stadsdelsnämnden 
SKA 2021/149 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande godkänns som redovisning av 
uppdraget och svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har gett förvaltningen i uppdrag att undersöka 
var en hundrastgård skulle vara lämplig att inrätta i stadsdelen 
Bagarmossen. Förvaltningen har även fått i uppdrag av nämnden att 
bereda ett medborgarförslag om hundrastgård i Bagarmossen. 
Förvaltningen håller med om att det saknas en hundrastgård i 
Bagarmossen och har tittat närmare på ett antal tänkbara platser i 
stadsdelen. Den plats som förvaltningen förespråkar är belägen 
invid gång- och cykelvägen mellan Emågatan och Byälvsvägen. 
Där finns idag stadsodling, höns och en linbana. Genom att slyröja 
och stängsla in en del av denna plats skulle en hundrastgård i 
centrala Bagarmossen kunna tillskapas. Finansieringen skulle kunna 
ske genom att förvaltningen ansöker om trygghetsinvesteringsmedel 
eller investeringsbudgeten för stadsmiljö. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/149-4 (Godkänd - R 2) Hundrastgård i 
Bagarmossen 

 537404 Hundrastgård i Bagarmossen 
 538151 §7 14 november 2019, Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

Hundrastgård i Bagarmossen 
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2021-09-23 

§ 10 
Beachhandbollsplaner  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2021/150 
 

Beslut  
1. Förvaltningens förslag till svar på medborgarförslaget godkänns. 
2. Ärendet expedieras till Idrottsnämnden för kännedom 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2021-05-27 anmäldes ett 
medborgarförslag om Beachhandbollsplaner. Medborgarförslaget 
föreslår att planer för Beachhandboll skapas inom 
stadsdelsnämndsområdet förslagsvis vid Skarpnäcks IP eller 
Kärrtorps IP. 
  
Skarpnäcks stadsdelsförvaltning har under sommaren anlagt en 
beachhandbollsplan och en beachvolleybollplan på den stora 
gräsytan vid Skarpaby lekplats. Förvaltningen har på platsen under 
sommaren anordnat aktiviteter för ungdomar i samarbete med 
handbollsföreningen Årsta AIK. 
  
En beachhandbollsplan är relativt svårplacerad på parkmark då den 
tar stor yta i anspråk. Förvaltningen planerar i dagsläget ingen 
ytterligare beachhandbollsplan. 
  
Idrottsförvaltningen ansvarar för både Skarpnäcks IP och Kärrtorps 
IP och medborgarförslaget föreslås vidarebefordras dit för 
kännedom. 
  
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden godkänner 
förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/150-3 (Godkänd - R 1) Beachhandbollsplaner 
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 537406 Beachhandbollsplaner 
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2021-09-23 

§ 11 
Bullerplank mot Tyresövägen  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2021/154 
 

Beslut  
1. Förvaltningens förslag till svar på medborgarförslaget godkänns. 
2. Ärendet expedieras till Trafikverket för fortsatt hantering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2021-05-27 anmäldes ett 
medborgarförslag om bullerplank mot Tyresövägen. 
Stadsdelsnämnden beslutade att överlämna medborgarförslaget till 
förvaltningen för beredning. Medborgarförslaget föreslår att man 
sätter upp ett bullerplank mot Tyresövägen då bullernivån även 
tidigare varit hög men man upplever att bullernivån ökat efter att 
växtlighet på platsen gallrats. 
  
Trafikverket ansvar för Tyresövägen och för det buller som den 
alstrar. Medborgarförslaget föreslås vidarebefordras till trafikverket 
för fortsatt hantering. 
  
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden godkänner 
förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 

  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/154-3 (Godkänd - R 1) Bullerplank 
 538077 Bullerplank 
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2021-09-23 

§ 12 
Insektshotell och grillplats i Indianparken  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2021/196 
 

Beslut  
1. Förvaltningens förslag till svar på medborgarförslaget godkänns. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2021-05-27 anmäldes ett 
medborgarförslag om insektshotell och grillplats på lekplatsen vid 
Hammarbyhöjdens IP. Stadsdelsnämnden beslutade att överlämna 
medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 
  
Medborgarförslaget innehåller två förslag: 
- Ett större insektshotell med tillhörande informationsskylt. 
- En grillplats i parken. 
  
Stadsdelsförvaltningen delar uppfattningen att ett större 
insektshotell i anslutning till lekplatsen skulle vara bra i 
utbildningssyfte och vara bra för den biologiska mångfalden. En 
grillplats skulle också kunna fylla en funktion i parken. 
  
Det pågår för närvarande ett stort exploateringsprojekt i denna del 
av Hammarbyskogen och dessa planer kan innebära stora 
förändringar på platsen. Lekplatsen kan komma att flyttas till nytt 
läge men stadsdelsförvaltningen kommer ändå att se över 
möjligheten till grillplats i lekparken samt att stärka den biologiska 
mångfalden med faunadepåer, insektshotell och holkar i anslutning 
till lekparken i avvaktan på framtida beslut 
  
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden godkänner 
förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
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Handlingar i ärendet 
 SKA 2021/196-2 (Godkänd - R 1) Insektshotell och 

grillplats, lekplats vid Hammarby höjdens IP 
 537408 Insektshotell och grillplats 
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2021-09-23 

§ 13 
Ändrade regler i medborgarskapslagen (SOU 2021:54)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2021/945) 
SKA 2021/292 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat betänkandet ”Ändrade regler i 
medborgarskapslagen (SOU:2021:54)” till stadsdelsnämnden. I 
utredningen lämnas förslag gällande följande frågor: om det behövs 
ytterligare åtgärder för att begränsa förekomsten av statslöshet, om 
tidpunkten för förvärv av medborgarskap genom anmälan bör 
justeras, om det ska införas krav på hederligt levnadssätt för att få 
medborgarskap genom anmälan och om möjligheterna att avslå en 
ansökan om befrielse från svenskt medborgarskap ska utökas. 
  
Förvaltningen ser överlag positivt på de föreslagna förändringarna, 
bland annat de som syftar till att stärka skyddet för personer som 
utsätts för hedersvåld. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/292-2 (Godkänd - R 1) Ändrade regler i 
medborgarskapslagen (SOU 2021:54) 

 SKA 2021/292-1 Remiss Ändrade regler i 
medborgarskapslagen (SOU 2021:54), KS 2021/945 

 SKA 2021/292-1.1 Ändrade regler i medborgarskapslagen 
(SOU 2021:54) 

 

Sida 23 (40)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2021 
 

2021-09-23 

§ 14 
En klimatanpassad miljöbalk för samtiden och framtiden 
(SOU 2021:21)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2021/879) 
Omedelbar justering 
SKA 2021/305 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 
2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Regeringen beslutade den 17 december 2019 att en särskild utredare 
ska se över all relevant svensk lagstiftning så att det klimatpolitiska 
ramverket får genomslag. Betänkandet En klimatanpassad samtid 
och framtid beskriver utredningens förslag för en klimatanpassad 
miljöbalk. Det vill säga de väsentliga förslag som ska leda till en 
nationell och globalt förbättrad klimatpolitik. Inledningsvis 
definieras att det bör förtydligas att miljöbalkens portalparagraf 
även omfattar klimatfrågor. Utredningen föreslår flertalet nya 
stycken kopplat till exempelvis användning av bästa möjliga teknik 
för att minimera klimatförändringar, ökad energieffektivitet och 
hushållning med material kopplat till villkor som val av bränsle, 
material och råvaror samt starkare implementering av stoppregeln 
för företag med så stora utsläpp att de äventyrar måluppfyllelse av 
de svenska klimatmålen. 
  
Analyser av effekter och konsekvenser av delbetänkandets förslag 
kopplat till utsläppsminskningar av växthusgaser i Sverige, inom 
EU och globalt, konsekvenser för stat och kommun samt företag 
och samhällsekonomin redovisas. Till exempel bedöms förslaget 
påverka växthusgasutsläppen från och med år 2025 och effekten 
ökar från år till år. Den minskning som kan ske i Sverige kan leda 
till en ökning på andra ställen i världen dock bedömer utredningen 
att ett betydande koldioxidläckage är osannolikt. Förslagen medför 
ökade kostnader för staten och i viss mån kommuner i form av 
tillkommande resursbehov för myndigheter och minskade intäkter 
genom skattebortfall till följd av minskade koldioxidutsläpp och 
minskad användning av skattepliktiga bränslen. Förslagen förväntas 
leda till att fler och mer omfattande utsläppsminskande åtgärder 
vidtas av företag än vad som annars skulle ha blivit fallet. Relativt 
de höga kostnader som klimatförändringar innebär är det dock 
angeläget att utsläppen begränsas och utredningen pekar på 
möjligheterna som miljöbalken erbjuder. 
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Vidare framkommer det av utredningens förslag att 
klimatperspektivet alltid måste beaktas, bedömas och integreras 
vilket ställer krav på ökad kunskap och kompetens om 
klimataspekter hos alla som tillämpar miljöbalken. 
Naturvårdsverket bör få i uppdrag att utforma vägledningar samt 
föreslå hur en informations- och utbildningsinsats bör organiseras 
och genomföras. 
  
Förvaltningen har inget att erinra mot delbetänkandet då 
miljöbalken ges bättre utrymme för att överensstämma med de 
globala miljö- och klimatproblem som råder. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/305-2 (Godkänd - R 1) Remiss En 
klimatanpassad miljöbalk för samtiden och framtiden (SOU 
2021:21) 

 SKA 2021/305-1 Remiss En klimatanpassad miljöbalk för 
samtiden och framtiden (SOU 2021:21), KS 2021/879 

 SKA 2021/305-1.1 M2021_00830_Remissmissiv 
 SKA 2021/305-1.2 en-klimatanpassad-miljobalk-for-

samtiden-och-framtiden-sou-202121 
 

Sida 25 (40)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2021 
 

2021-09-23 

§ 15 
Motion (Fi) om att öka kvinnors organisering, makt och 
inflytande  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2021/713) 
SKA 2021/285 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Lisa Palm (Fi) och Maria Jansson (Fi) har lämnat in en motion till 
kommunfullmäktige om att öka kvinnors organisering, makt och 
inflytande. Kommunstyrelsen har skickat motionen på remiss till 
stadsledningskontoret, föreningen ASOV Stockholm, Kvinnocenter 
i Tensta Hjulsta, Sveriges Kvinnolobby samt Skarpnäcks, Spånga- 
Tensta och Södermalms stadsdelsnämnder. Remissen ska besvaras 
senast 2021-10-26. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/285-2 (Godkänd - R 1) Motion om att öka 
kvinnors organisering, makt och inflytande 

 SKA 2021/285-1 Remiss Motion om att öka kvinnors 
organisering, makt och inflytande, KS 2021/713 

 SKA 2021/285-1.1 Motion av Fi om att o¨ka kvinnors 
organisering, makt och inflytande 
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§ 16 
Inkomna och utgående skrivelser från medborgare, 
remisser m.m. enligt lista  
SKA 2021/13 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att vidta de åtgärder 
som kan föranledas av de inkomna skrivelserna, remisserna m.m. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/13-13.1 2021-09-23.docx (2/2) 
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§ 17 
Skrivelser från nämndens råd enligt lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lägger pensionärsrådets protokoll från 2021-
09-16 till handlingarna. 
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§ 18 
Inkomna medborgarförslag enligt lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar inkomna medborgarförslag med 
följande diarienummer till förvaltningen för handläggning: 
  
SKA 2021/340 
SKA 2021/346 
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§ 19 
Anmälan av delegationsbeslut avseende enskilda 
ärenden enligt lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lägger anmälan av delegationsbeslut med 
följande diarienummer till handlingarna: 
  
SKA 2021/330 
SKA 2021/336 
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§ 20 
Anmälan av protokoll och minnesanteckningar enligt 
lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lägger förvaltningsgruppens protokoll från 
2021-09-16 till handlingarna. 
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§ 21 
Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter  

Beslut  
1. En skrivelse från Socialdemokraterna, Varför snåla när det finns 
pengar, lämnades in till förvaltningen för handläggning. 
 

Sida 32 (40)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2021 
 

2021-09-23 

§ 22 
Borttagen på grund av sekretess  
SKA 2021/288 
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§ 23 
Borttagen på grund av sekretess  
SKA 2021/185 
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§ 24 
Borttagen på grund av sekretess  
SKA 2021/281 
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§ 25 
Borttagen på grund av sekretess  
SKA 2021/186 
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§ 26 
Borttagen på grund av sekretess  
SKA 2021/187 
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§ 27 
Borttagen på grund av sekretess  
SKA 2021/275 
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§ 28 
Borttagen på grund av sekretess  
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§ 29 
Förslag om ändring av lagen om utbyte av sprutor och 
kanyler (2006:323)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2021/1047) 
SKA 2021/359 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat promemorian ”Förslag om ändring 
av lagen om utbyte av sprutor och kanyler (2006:323)” till 
stadsdelsnämnden. I promemorian föreslås att kravet på bosättning i 
en region för att kunna delta i sprututbytesverksamhet där tas bort. I 
dag gäller att endast personer som kan anses bosatta i en region som 
har beviljats tillstånd enligt lagen om utbyte av sprutor och kanyler 
(2006:323) får delta i sprututbytesverksamhet i den regionen. 
Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget då det kommer att 
underlätta för personer i en utsatt situation, bidra till minskad 
smittspridning och öka möjligheten för dem att komma i kontakt 
med vården och få stöd och hjälp. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
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